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آنچه جهانگيري نگفت
محمد حقگو   در ستون يادداشت روز روزنامه 
خراسان با عنوان آن چه جهانگيري نگفت! 
 نوش��ت: اس��حاق جهانگيري، معاون  اول 
رئيس جمهور، در بيس��ت و چهارمين مراس��م روز ملي صادرات در اتاق 
بازرگاني ايران، به بازگويي شرايط اقتصادی ايران در  سال هاي خاص اخير 
پرداخت.   او در حالي از نيمه پر سياست ارز ۴۲۰۰، آمار هايي از بخش توليد 
در شرايط كرونا، اداره كشور در ش��رايط تحريم و... سخن گفت  كه به نظر 
مي رسد نگاه منصفانه تر اقتضا مي كرد از جهت ثبت در تاريخ و تجربه نگاري 
آيندگان، آن چه مي توانست بشود و  دولت به سراغ آنها نرفت نيز بازگو شود. 
معاون اول رئيس جمهور از وجود سياست نرخ ارز دستوري در دولت هاي 
جمهوري اسلامي س��خن گفت و نتيجه گرفت كه ارز   ۴۲۰۰ مسبوق به 
سابقه بوده است. با اين حال نگفت كه چرا از سياست هاي اشتباه گذشته در 
فسادزايي سركوب نرخ ارز درس  گرفته نشد. اصلًا چرا بايد از سياست هاي 
اشتباه گذش��ته، بدون در نظر گرفتن ش��رايط و راه هاي برون رفت جديد 
ديكته  نويسي  شود؟! و چرا حتي به توصيه متخصصان وقت از جمله رئيس 
كل بانك مركزي در جلس��ه مذكور توجهي نش��د. افرادي كه بعداً حتي 

 خواهان انتشار صورتجلسه مذكور براي شفاف سازي شدند!  
آق��اي جهانگيري به درس��تي از س��ختي هاي فع��الان اقتصادي در 
سال هاي اخير سخن گفته است، اما وي در شرايطي ادامه اين  سخنان 
را به اداره جنگ اقتصادي توس��ط دولت پيوند زده كه پرواضح است 
بخش پررنگ سياست اقتصادي دولت در اين سال ها،  همانا پول پاشي 
عمومي، )در ماه هاي زيادي( ارز پاشي، ابداع اشكال جديد استقراض 
)مانند اس��تقراض از مردم، استقراض غير مس��تقيم از بانك مركزي، 
استقراض از صندوق توس��عه ملي و...( و تلاش براي دورزدن تحريم 

بوده است و نه خنثي سازي آن. 
........................................................................................................................

صادقانه با  صديقي
حسين ش��ريعتمداري مديرمسئول روزنامه 
كيهان با عنوان صادقانه ب��ا صديقي عزيز   به 
س��خنان آيت الله صديقي درب��اره نقل قولي 
 پيرامون غسل دادن آيت الله مصباح نوشت: سخنان ايشان ضمن آنكه 
براي برخي از بدخواهان به س��وژه و دس��تاويزي عليه حضرت  آيت الله 
مصباح يزدي و ملامت آقاي صديقي تبديل شده است، ارادتمندان آن 
فقيه وارسته و دوس��تداران جناب صديقي را نيز به شدت  آزرده خاطر 
كرده است و با عرض پوزش بايد گفت اين اظهارات جفايي ناخواسته در 
حق حض��رت آيت الله مصباح يزدي ب��ود و  تصوري نابايس��ته از جناب 
صديقي را نيز در برخ��ي از اذهان به دنبال داش��ت. وجيزه پيش روي 
اشاره اي گذرا به اين ماجراست.   جناب صديقي اين ماجرا را از قول داماد 
محترم آيت الله محمدي عراقي و ايشان نيز به نقل از غسل دهنده پيكر 

مطهر حضرت  آيت الله نقل كرده اند. يعني با دو واسطه!  
در اين مقال، هرگز در پي آن نيس��تيم كه غس��ال محترم را به بيان يك 
رخداد غيرواقعي متهم كنيم، ولي آيا ايشان به درستي و دقت  ديده و براي 
داماد محترم نقل كرده است؟! آيا تصور واهي نكرده است؟ يا خطاي ديد 
نداشته و به اش��تباه در نگاه به پيكر مطهر  حضرت آيت الله تلقي گشوده 

شدن چشم ها و لبخند زدن آن مرحوم به ذهنش خطور نكرده است؟!  
با كمال تأسف و ضمن پوزش از آقاي صديقي بايد گفت، نقل ماجراي 
مورد اشاره بي آنكه ايش��ان بخواهد نه فقط تكريم و تجليل  از حضرت 
آيت الله مصباح نيست، بلكه جفا در حق آن استاد بزرگ و رجل گرانقدر 
الهي نيز اس��ت، ضمن آنكه جفا به ش��خصيت  خود ايش��ان هم تلقي 
مي شود و اين نكته را نمي توان ناديده گرفت؛ چراكه جناب صديقي يكي 
از سرمايه هاي ارزش��مند انقلاب و نظام  و مردم اين مرز و بوم هستند و 
تنها به خودشان تعلق ندارند.   بالاخره اين نكته نيز گفتني است كه آنچه 
در اين وجيزه آمده است، نمي تواند و نبايد - خداي نخواسته- كمترين 
خدشه اي به  ش��خصيت گرانقدر حضرت حجت الاسلام والمسلمين، 
صديقي تلقي شود، بلكه ماجراي نوش��ته اين حقير و جايگاه حضرت 

صديقي را  به جِد، مصداق اين بيت از سعدي عليه الرحمه مي دانم.
گاه افتد كه مرد دانشمند نتواند درست تدبيری

گاه باشد كه كودكی نادان به غلط بر هدف زند تيری!
........................................................................................................................

قانون بقا در عصر گرگ ها
مصطفي هدايي در سرمقاله روزنامه 
رس��الت نوش��ت: دولت ها به خاطر 
حضور هشت س��اله در قدرت سعي 
مي كنند تا نتايج راهبردي واصل��ي را فداي اهداف آني و فوري كنند. 
ازاين رو كارهاي زيرساختي ممكن اس��ت به عمر دولت ها قد ندهد و 
اينجاس��ت كه بايد حاكمي��ت حمايت هاي فراتري را ب��ر حوزه هاي 
راهبردي انجام دهد. س��اخت واكسن و فناوري س��اخت آن  يكي از 
بنيادي ترين دانش هاي بشري است كه مي تواند براي هميشه يك ملت 
و مردمي را از بيرون از كشور مستقل سازد. در ايام شيوع ويروس كرونا، 
انحصار ساخت واكسن در دست چند كشور بوده و آنها براي كل جهان 
تعيين مي كنند كه چه استانداردي براي واكسن وجود دارد. اگر ايران 
بتواند واكس��ن كرونا را بسازد و مردم كش��ور را در مقابل اين ويروس 
ايمني سازي كند، انقلاب بزرگي در اين موضوع در كشورهاي اسلامي 
و آزاديخواه ايجاد خواهد ش��د. ايران خواهد توانست انحصار ساخت 
واكس��ن را از دست چند كش��ور و ش��ركت خارج كند و اين دانش را 
به عنوان كش��وري خارج از مدار قدرت هاي جهاني در اختيار تمامي 

كشورها قرار دهد. 
مردم ايران به اهميت راهبردي كس��ب دانش ها و فناوري هاي بنيادي در 
حوزه بهداشت، درمان، ارتباطات، موشكي، هسته اي و نانو پي برده اند و براي 
همين است كه باجان و دل بيانات رهبرمعظم انقلاب را گوش فراداده و در 

انتظار نتيجه همت و تلاش دانشمندان جوان ايران زمين هستند. 
........................................................................................................................

نقش عربستان در بی ثباتی منطقه
سيد مهدي طالبي در روزنامه فرهيختگان نوشت: 
عربستان س��عودي نقش برجس��ته اي در ايجاد 
بي ثباتي در منطقه داشته اس��ت. ادامه جنگ و 
كش��تارها در يمن و تلاش براي عادي سازي روابط كش��ورهاي عربي و 
اسلامي از جمله اقدامات كلان س��عودي ها در ايجاد بي ثباتي در منطقه 
است. ترور شهيد فخري زاده، دانشمند هسته اي و معاون وزير دفاع ايران 
نيز مدتي پس از جلسه مشترك محمد بن سلمان، وليعهد سعودي با مايك 
پمپئو، وزير خارجه امريكا و بنيامين نتانياهو، نخست وزير رژيم صهيونيستي 
صورت گرفت. سيدحسن نصرالله در سخنراني اخير به درخواست محمد 
بن سلمان از امريكا براي ترور او خبر داد. مسئله اي كه افشاي آن از سوي 
دبيركل حزب الله لبنان به نوعي اعلام هشدار به سعودي ها بود. در جريان 
آخرين ديدار رس��مي يكي از فرماندهان مقاومت با سردار قاآني در دفتر 
فرمانده س��پاه قدس كه در آن فرماندهان در حال بررس��ي منطقه اي در 
شمال عربستان بودند، هشدار غيرمستقيم ديگر محور مقاومت به رياض 
بود. نفتكش كره جنوبي از سواحل عربستان سعودي در حال عبور به سمت 
بندر الفجيره امارات بود كه توقيف شد. انتخاب هدفي با اين مشخصات كه 
سه عضو فعال محور غربي در تحولات منطقه شامل كره جنوبي، امارات و 
عربستان سعودي را شامل مي شد، نشانگر شليك تير قلق است. تيري كه 
شليك شده تا پس از ارزيابي هدف شليك هاي پس از آن صورت بگيرد. 
اين تير قلق اگر محور غربي به اقداماتش ادامه دهد به مرحله آسيب زني 
شديد نيز خواهد رسيد. اگر محتواي پيام »معنادار« توقيف نفتكش فهم 

نشود بايد منتظر پيامي »صدادار« باشيم.
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رئي�س ش�وراي راهب�ردي رواب�ط خارج�ي تصري�ح ك�رد 
ك�ه ب�ه دلي�ل تبعي�ت دول�ت ك�ره از تحريم ه�اي امري�كا 
۷ ميلي�ارد دلار اي�ران در بانك ه�اي ك�ره اي گ�روگان 
بخري�م.  دارو  نمي تواني�م  حت�ي  م�ا  و  ش�ده  گرفت�ه 
به گزارش مهر، »چوي��ي جونك كان« قائم مقام وزي��ر امور خارجه 
كره جنوبي در ملاقات با سيد كمال خرازي، رئيس شوراي راهبردي 
روابط خارجي ضمن تأكيد بر اهميت روابط ايران و كره جنوبي و اراده 
سئول براي گسترش همكاري ها از مشكلات ناخواسته اي كه بر روابط 

دو كشور تحميل شده است، ابراز تأسف كرد. 
خرازي از رويكرد دولت كره و ش��ركت هاي كره اي در مشاركت در 
تحريم هاي ظالمانه امريكا عليه مردم ايران شديداً انتقاد كرد و اظهار 
داشت: در گذش��ته روابط خوبي ميان ايران و كره جنوبي برقرار بود، 
اما در حال حاضر متأس��فانه به دليل تبعيت دولت كره از فشارهاي 

امريكا ۷ ميليارد دلار دارايي هاي ايران در بانك هاي كره اي گروگان 
گرفته شده است و ما حتي براي خريد دارو نمي توانيم از حساب هاي 

خود برداشت كنيم. 
وي افزود: در سال هاي اخير شركت هاي كره اي فرصت هاي خوبي را 
در ايران از دس��ت دادند و تحريم ها باعث تمركز ايران بر توان توليد 
داخلي شده است، به طوري كه اينك ما از نظر بسياري از نيازها از جمله 
لوازم خانگي خودكفا هستيم و اگر هم روابط دو كشور در آينده عادي 
شود شركت هاي كره اي از اين  پس بايد به جاي فروش كالاهاي خود 
به ايران، درباره سرمايه گذاري، انتقال دانش فني و مشاركت در توليد 

در ايران فكر كنند. 
قائم مقام وزير امور خارج��ه كره جنوبي هم در اين ملاق��ات با ارائه 
گزارشي از ديدارهايش در تهران و همچنين ابراز خشنودي از برقراري 
امكان تماس تلفني اش با ناخداي كشتي توقيف شده كره جنوبي در 

ايران و دسترسي كنسولي سفارت كره به خدمه اين كشتي، بر ضرورت 
بهبود و ارتقاي روابط سئول – تهران تأكيد و تصريح كرد: سفرش به 
ايران بايد پيش ازاين صورت مي گرفت و كره جنوبي بر ارتقاي روابط 

با ايران تأكيد دارد. 
خرازي در پاسخ به درخواست قائم مقام وزير امور خارجه كره جنوبي 
براي مساعدت در رفع توقيف كشتي كره اي و تسريع اين روند اظهار 
داشت: توقيف كشتي كره اي موضوعي كاملًا فني و حقوقي است كه 
پرونده آن در اختيار قوه قضائيه است. تردد كشتي هاي كره اي همانند 
ديگر كش��تي ها در خليج فارس ادامه دارد و اين نش��ان از سياس��ي 
نبودن توقيف اين كش��تي اس��ت. رئيس ش��وراي راهبردي روابط 
خارجي همچنين ابراز اميدواري كرد سفر قائم مقام وزير امور خارجه 
كره جنوبي به درك بهتر مقامات اين كش��ور از واقعيت هاي ايران و 

فرصت هاي جديد همكاري كمك كند.

رئيس شوراي راهبردي روابط خارجي:

كره جنوبي ۷ ميليارد دلار ايران را گروگان گرفته است

انتشار گفت وگوي دفتر رهبري با مسئولان 
عالي كشور درباره برجام و تحريم ها

جمه�وري  موض�ع  درب�اره  قطع�ي«  »ح�رف  پرون�ده 
اس�امي اي�ران درخص�وص تحري�م و برج�ام در مصاحب�ه 
ب�ا هف�ت نف�ر از مس�ئولان عال�ي كش�ور منتش�ر مي ش�ود. 
به گزارش تسنيم، حضرت آيت الله خامنه اي، رهبرانقلاب در سخنراني 
تلويزيوني 19دي درباره  گمانه زني ها و مباحث جاري در فضاي سياسي 
كشور پيرامون رفتار جمهوري اسلامي در قبال برجام و وظايف امريكا 
در اين خصوص، گفتند »ما هيچ اصراري نداريم، هيچ عجله اي نداريم 
كه امريكا به برجام برگردد؛ اصلاً مسئله  ما اين نيست كه امريكا به برجام 
برگردد يا برنگردد. آنچه مطالبه  منطقي ما و مطالبه  عقلاني ماس��ت، 
رفع تحريم هاست؛ اين حق غصب  شده  ملت ايران است.« اين جملات 
مواضعي بود كه رهبرانقلاب آن را به عنوان »س��خن پاياني و قطعي« 

جمهوري اسلامي اعلام كردند. 
به همين مناسبت پايگاه اطلاع رساني KHAMENEI. IR پرونده  
»حرف قطعي« را درباره  موضع جمهوري اس��لامي اي��ران در زمينه  
تحريم ها و برجام منتشر مي كند. در اين پرونده با اعضاي هيئت نظارت 
بر اجراي برجام، مسئولان ارشد كشور، منصوبان و مشاوران رهبرمعظم 
انقلاب گفت و گو شده است. دكتر محمدباقر قاليباف، دكتر محمدجواد 
ظريف، دكتر علي اكبر ولايتي، دكتر علي لاريجاني، دكتر سعيدجليلي، 
دكتر علي اكبر صالحي و دكتر كمال خرازي، مواضع جمهوري اسلامي 
ايران را در اين زمينه تبيين كرده ان��د. اين هفت گفت وگو از ۲۲ تا ۲6 

دي در KHAMENEI. IR منتشر مي شود. 
........................................................................................................................

با حضور مقامات لشكري و كشوري
»ناوبندر مكران« امروز عملياتي مي شود

طي مراسمي با حضور مقامات كشوري و لشكري »ناو بندر مكران« و 
»ناو موشك انداز زره« به ناوگان نيروي دريايي ارتش ملحق مي شوند. 
به گزارش روابط عمومي نيروي دريايي ارتش، ام��روز و در اولين روز 
رزمايش دريايي اقتدار، طي مراسمي ناوبندر مكران و ناو موشك انداز 
زره با حضور سردار سرلش��كر باقري، رئيس ستادكل نيروهاي مسلح 
و امير سرلشكر موس��وي، فرمانده كل ارتش به ناوگان جنوب نيروي 

دريايي ارتش جمهوري اسلامي ايران ملحق مي شوند. 
بر اساس اين گزارش، ناوبندر مكران، بزرگ ترين شناور نظامي كشور است 
كه با تلاش متخصصان مجموع��ه  كارخانجات ني��روي دريايي راهبردي 
ارتش به يكي از بزرگ ترين ناوبندرهاي بالگردبر تبديل شده تا پشتيباني از 
ناوگروه هاي اين نيرو در آب هاي دوردست به ويژه منطقه شمال اقيانوس 
هند، تنگ��ه باب المندب و درياي س��رخ را بر عهده داش��ته باش��د. الحاق 
ناوموشك انداز زره با قابليت مانور و سرعت بالا به ناوگان جنوب نداجا امكان 
حراست از آب هاي تحت حاكميت جمهوري اسلامي ايران را فراهم مي آورد. 
همچنين روز گذشته تعدادي از يگان هاي شناوري نيروي دريايي ارتش در 
محدوده ي آب هاي درياي عمان و شمال اقيانوس هند براي اجراي رزمايش 

اقتدار دريايي گسترش يافتند.  
........................................................................................................................

عده اي در داخل ظلم ترامپ بر مردم را 
ناديده انگاري كردند

در اين چهار س�ال، اين مديريت اقتصادي و سياسي دولت بود كه 
باعث شكس�ت تحريم هاي ظالمانه ترامپ عليه مردم ايران شد. 
به گزارش ايسنا، علي ربيعي، س��خنگوي دولت در بخشي از نشست 
خبري خود با رس��انه ها يادآور شد: متأس��فانه، در چهار سال گذشته 
ع��ده اي هم در داخ��ل كش��ور خودمان ه��م نخواس��تند و هنوز هم 
نمي خواهند در مورد اين شرارت بي سابقه و نقش مخرب آن به درستي 
حرف بزنند و ناخودآگاه ظل��م ترامپ بر مردم اي��ران را ناديده انگاري 
مي كردند تا جايي كه با درصدبندي هاي عجيب و غريب، عامدانه سهم 

كمي براي اين ياغي گري بين المللي اختصاص مي دهند. 
سخنگوي دولت افزود: اين در حالي است كه دولت براي ايجاد شرايط 
مقاومت، دور كردن شر جنگ طلبي ترامپ و نيز حفظ معيشت و سلامت 
مردم، مسير سخت و دشواري را پيمود، به نحوي كه در دوران كرونا حتي 
براي خريد واكسن و دارو با مشكلات زيادي از سوي دولت و خزانه داري 
امريكا مواجه بوديم. وي يادآور ش��د: شكست واقعي سياست قلدري، 
نه در انتخابات امريكا، بلكه آن روزي اتفاق افتاد كه رژيم ترامپ به طور 
بي سابقه اي در شرارت هايش عليه ايران، در سازمان ملل تنها ماند و سه 
بار شكست فضاحت بار را تجربه كرد و در دادگاه هاي بين المللي نيز به 
طور ناباورانه اي در برابر دولت ايران محكوم شد. ربيعي تأكيد كرد: اما 
در اين چهار سال، اين مديريت اقتصادي و سياسي دولت بود كه باعث 

شكست تحريم هاي ظالمانه ترامپ عليه مردم ايران شد. 
........................................................................................................................

سرلشكر صفوي عنوان كرد 
حاج قاسم الگوی مديريتی برای جوانان

مراس�م پاسداش�ت اولين سالگرد ش�هادت س�پهبدحاج قاسم 
س�ليماني با حضور دس�تيار و مش�اور عالي فرماندهي كل قوا در 
س�ازمان مطالعه و تدوين كتب دانش�گاهي )س�مت( برگزار شد. 
به گزارش ايسنا، سرلش��كر پاسدار س��يد يحيي رحيم صفوي، دستيار 
و مش��اور عالي فرماندهي كل قوا و رئيس پژوهش��گاه عل��وم و معارف 
دفاع مقدس در مراسمي كه صبح سه ش��نبه با عنوان »پاسداشت اولين 
سالگرد شهادت سپهبد شهيد حاج قاس��م سليماني« در سازمان مطالعه 
و تدوين كتب دانشگاهي در علوم اسلامي و انساني برگزار شد، به تبيين 
مكتب شهيد سليماني پرداخت و خاطر نش��ان كرد: يكي از عوامل مؤثر 
در شكست سياسي و نظامي امريكا و همپيمانان او در اشغال نظامي دو 
كشور مظلوم و مسلمان افغانستان و عراق شهيد سليماني و مكتب او بود. 
وي گفت: مبارزات قهرمانانه ملت مظلوم افغانس��تان و عراق نيز در اين 
شكست تأثير بزرگي بود، اما حاج قاسم نقشي اساسي در اين زمينه داشت. 
امريكايي ها شكستي راهبردي از مكتب شهيد سليماني را در منطقه غرب 
آسيا خوردند. رئيس پژوهش��گاه علوم و معارف دفاع مقدس اظهار كرد: 
امريكايي ها آنقدر احمق بودند كه سال ها با جنگ در افغانستان و عراق از 
رقيب اقتصادي شان يعني چين و رقيب نظامي شان؛ يعني روسيه غفلت 
كردند؛ برنده اين غفلت نيز ايران، روس��يه و چين بود و اين امريكايي ها 
بودند كه عرصه را از دس��ت دادند. وي در بخش ديگری از صحبت هاي 
خود، سردارس��ليماني را الگويي مديريتي براي جوانان امروز ايران و 
دنياي اسلام معرفي كرد و گفت: سردارسليماني فردي مؤمن، باهوش، 
فداكار، اهل تدبير و اقدامات شجاعانه و جسورانه در صحنه خطر بود. 
در پايان اين مراسم نيز تفاهمنامه  همكاري مشترك سازمان مطالعه 
و تدوين كتب دانشگاهي در علوم اسلامي و انساني و پژوهشگاه علوم و 

معارف دفاع مقدس توسط رؤساي اين دو مجموعه به امضا رسيد.

سخنگوي سازمان انرژي هسته اي در پاسخ 
به پرسش�ي پيرام�ون بيان�ات رهبرانقاب 
به نقل از وزي�ر خارجه در خص�وص رعايت 
نكردن برخي خطوط قرمز در برجام تصريح 
كرد كه يكس�ري كف ه�ا مثاً از نظ�ر تعداد 
سانتريفيوژ و بحث هاي ديگر مشخص شده 
بود كه بايد رعايت مي شد. همه مي خواستند 
اين خط�وط قرمز همگي اجرا ش�ود، ولي به 
جاهايي مي رسيد كه نمي شد و در جاهايي هم 
خيلي بالاتر از كف بود، اما حضرت آقا صاح 

ديدند كه به خود دولت واگذار كنند. 
برنامه جهان آرا با حض��ور بهروز كمالوندي، 
سخنگوي س��ازمان انرژي اتمي و با موضوع 
»بررس��ي آخرين تحولات صنعت هسته اي 
كشور همزمان با آغاز غني سازي ۲۰درصد« 
دوشنبه شب از ش��بكه افق س��يما به روي 
آنتن رفت. كمالون��دي در ابتداي اين برنامه 
پيرامون آغاز غني س��ازي ۲۰ درصد و طرح 
مجلس ب��راي الزام دول��ت در اين خصوص 
اظهار داشت: شروع غني س��ازي۲۰ درصد 
با توجه ب��ه قانون اقدام راهب��ردي براي لغو 
تحريم ها كه مصوبه مجلس بود كه در ماده 
اول مقرر كرده است بلافاصله بعد از تصويب، 
بايد غني س��ازي ۲۰ درصد را شروع كنيم. 
ما اكن��ون حدود ۴ ت��ن مواد اولي��ه داريم و 
مصوبه مجلس كه م��ا بايد حدود 1۲۰ كيلو 
در يك س��ال توليد كنيم، ب��ه راحتي براي 
ما قابل تحقق است؛ با اين روندي كه شروع 
كرده ايم شايد در هش��ت ماه هم به مقداري 

كه قانون تعيين كرده، برسيم. 
سخنگوي سازمان انرژي اتمي با بيان اينكه ما 
به عنوان يك س��ازمان مجري تصميمات عالي 
نظام را اجرا مي كنيم و طبيعتاً وقتي قانوني باشد، 

بايد اجرا ش��ود، گفت: ما در مسير شكل گيري 
قانون حضور داشتيم و قانون مي توانست طوري 

باشد كه ما نتوانيم آن را اجرا كنيم. 
  دولت مواف�ق طرح راهب�ردي مجلس 

نبود
كمالوندی اظهار داش��ت: دولت بن��ا به دلايلي 
موافق نبود كه در اين مقطع اين قانون تصويب 
ش��ود و ملاحظات خود را هم مطرح كرد و من 
هم به  عنوان نماينده دولت در صحن علني اين 
موارد را مطرح كردم، اما در عين حال در سازمان 
انرژي اتمي نظر آقاي صالحي اين است كه يك 
فرصت براي صنعت هس��ته اي م��ا جهت يك 
خودنمايي دوباره اس��ت. با وجود اينكه عده اي 
مي گويند صنعت هسته اي ما از بين رفت، ولي 
صنعت هسته اي ما قابل مقايسه با شش و هفت 
سال گذشته نيست و اين به لحاظ پيشرفت هايي 

می باشد كه از لحاظ فني كرده است. 
  پيش�نهاد ايران ب�ود ك�ه در لوله هاي 

رآكتور اراك سيمان ريخته شود
سخنگوي سازمان انرژي اتمي با بيان اينكه در 
مورد رآكتور اراك پيش��نهاد از طرف ايران بود 
كه درون لوله ها و كلندريا سيمان ريخته شود، 
چون همان موقع اطلاع داشتيم كه ما لوله هاي 
ديگر را داريم ت��ا اينها را ع��وض كنيم، اظهار 
داشت: در مجلس هم اين صحبت را كرديم كه 
اگر بخواهيم مي توانيم در دو ماه آن رآكتور را 
هم احيا كنيم و اين صحبت متخصصي اس��ت 
كه همين الان مسئوليت پروژه را بر عهده دارد. 
وي ضمن اشاره به اينكه رآكتور جديد به دليل 
اينكه ش��ار نوتروني بالايي دارد و به ما فضايي 
براي آزمايش هاي بع��د از پرتو دهي مي دهد، 
رآكتور بهتري اس��ت، اظهار داش��ت: رآكتور 
قبلي به دليل اينكه س��وخت ع��ادي غيرغني 

شده مصرف مي كرد، تمام فضا را براي سوخت 
اش��غال مي كرد الان كه از س��وخت غني شده 
استفاده مي كنيم، چيزي حدود يك سوم اين 
فضا اشغال شده و بقيه به آزمايشگاه ها و كارهاي 

ديگر اختصاص داده مي شود. 
  گره هاي صنعت هس�ته اي را يكي يكي 

باز كنيم
كمالوندي ضمن بيان اينك��ه اگر ما آن اقدام 
را براي رفع تحريم هاي س��ازمان ملل و فصل 
۷ انجام داديم، از اين طرف ه��م نبايد كاري 
كنيم كه به صنعت هس��ته اي م��ا صدمه اي 
برسد، اظهار داشت: ما سياستي مي خواهيم 
ك��ه اول آن درها را باز كند ت��ا مواد اوليه وارد 
شود و براي مثال پيش بيني شده كه در سال 
دهم ما هيچ محدوديت هسته اي نداريم. وي 
با تأكيد بر اينكه بايد گره هاي صنعت هسته اي 
را يكي يكي باز كنيم و اگر بنا بر تعهداتي باشد 
كه حق��وق ما را تأمي��ن كند، اي��ن گره ها باز 
مي شود، اظهار داشت: در حالتي كه مقتدرانه 
و عزتمندانه از منافع كش��ورمان دفاع كنيم 
و با يكس��ري كارهاي سياس��ي توأم با تدبير 
مشكلات را حل كنيم، دليلي نخواهد داشت 
كه بي اعتنايي كنيم و بگوييم قطعنامه پشت 

قطعنامه بيايد. 
سخنگوي سازمان انرژي اتمي با بيان اينكه ما 
تعهد ابدي نداريم و تنها چي��زي كه داريم ۲۵ 
س��ال نظارت روي معدن اس��ت، اظهار داشت: 
برجام مدت زماني دارد و بعد از آن محدوديت ها 

كنار مي رود. 
  خودكفايي به معناي بستن درها نيست

كمالوندي ب��ا تأكيد بر اينكه فضاي سياس��ي 
فضاي داد و ستد اس��ت و فضاي اين نيست كه 
من اين را مي خواهم و حتماً بايد باش��د، اظهار 

داش��ت: ما بايد خودكفايي داشته باشيم، ولي 
معني خودكفايي اين نيس��ت كه همه چيز را 
خودم��ان تولي��د كني��م و در را ببنديم و هيچ 

ارتباطي نداشته باشيم. 
وي در پاس��خ به پرس��ش پيرام��ون بيانات 
رهبر انقلاب ب��ه نق��ل از وزير ام��ور خارجه 
در خصوص رعايت نكردن برخي خطوط قرمز 
در برجام اظهار داش��ت: يكسري كف ها مثلًا 
از نظر تع��داد س��انتريفيوژ و بحث هاي ديگر 
مشخص شده بود كه بايد رعايت مي شد. همه 
مي خواس��تند اين خطوط قرمز همگي اجرا 
ش��ود، ولي به جاهايي مي رسيد كه نمي شد 
و در جاهايي هم خيلي بالات��ر از كف بود، اما 
حضرت آق��ا صلاح ديدند كه ب��ه خود دولت 

واگذار كنند. 
سخنگوي سازمان انرژي اتمي با بيان اينكه 
يك بالانس نس��بي ايجاد شده و مي توانست 
خواس��ته ها بيشتر از اين باش��د، ولي ممكن 
بود مذاكرات به بن بس��ت بخورد و به نتيجه 
نرسد، اظهار داشت: اين تيم تلاش خودشان 
را كردند و حالا ممكن اس��ت شما اين تلاش 

را نپسنديد. 
  قسم آقاي صالحي در وقت خودش قسم 

درستي بود
كمالوندي با اش��اره به اينكه اق��دام مجلس در 
مبارزه با كاه��ش تعهدات اقدام خوبي اس��ت، 
چون بايد يك فشار به طرف مقابل بيايد، اظهار 
داشت: الان يك يكصدايي در كشور است و همه 
مي خواهيم بر استكبار پيروز شويم و استكبار را 

به زانو در بياوريم. 
وي با تأكيد بر اينكه قس��م آقاي دكتر صالحي 
به موقع خودش قسم درستي بوده است، گفت: 
ما وقتي كه تعداد س��انتريفيوژها را كم كرديم؛ 
يعني محدود هستيم، ولي منظور آقاي صالحي 
اين بود كه اين صنعت متوقف نمي شود و ما به 

اهداف كلان مان مي رسيم. 
  توضيح كمالوندي در مورد واكنش خود 

به ترور فخري زاده
س��خنگوي س��ازمان انرژي اتمي در پاسخ به 
اين سؤال كه چرا بعد از ترور شهيد فخري زاده 
ش��ما در مصاحب��ه اي گفتيد كه هي��چ اتفاقي 
براي هيچكدام از دانش��مندان هس��ته اي مان 
نيفتاده است، تصريح كرد: ش��هيد فخري زاده 
از دوس��تان خود من بود. بع��د از حادثه نطنز 
مي خواستند در سطح بين المللي گفته شود كه 
ضربه ديگري به صنعت هسته اي وارد شد و در 
آن زمان به ذهن ما رسيد كه بگوييم متخصص 
صنعت س��ازمان انرژي اتم��ي صدمه اي نديده 
اس��ت كه البته حرف دروغي هم نبوده اس��ت. 
آن زمان اينگونه به ذهن ما رس��يد كه اينطور 
اعلام كني��م، ولي اين معناي عك��س ندارد كه 
ايشان دانشمند هسته اي نيستند، چون ايشان 

دانشمند هسته اي هستند. 
  مذاكرات عمان چه بود؟

كمالوندي در پاسخ به پرسشي پيرامون ماجراي 
مذاك��رات عم��ان اظهار داش��ت: آق��اي دكتر 
صالحي كه به وزارت خارجه آمدند، به من اصرار 
كردند كه به عنوان معاون اداري و مالي وزارت 
امور خارجه مس��ئوليت بپذي��رم و در آن موقع 
مي شنيدم كه افراد شايسته اي را هم براي اين 
موضوع انتخاب كرده بودند؛ همانطور كه من از 
آقاي صالحي شنيدم نظر حضرت آقا اين بود كه 

در سطح وزير نباشد. 
معاون اس��بق وزارت امور خارجه با بيان اينكه 
من از آق��اي دكتر صالحي ش��نيدم ك��ه آقاي 
احمدي نژاد، رئيس جمهور وق��ت مخالف اين 
مذاكرات بودند، گفت: چون مذاكرات آش��كار 
نبود، خيلي در سطح جامعه نيامده بود كه چه 
كسي موافق و چه كسي مخالف است و آنطور كه 
آقاي دكتر صالحي مطرح مي كند، خود حضرت 
آقا گفت��ه بودند كه من بدبين هس��تم و پس از 
اصرار آقاي دكترصالحي ايشان فرموده بودند كه 
ولي مذاكره نباشد و طولاني نشود و در حوزه هاي 

ديگر وارد نشويد و سطح بالا نباشد.

بازگشت به حق مسلم
مهر تأييد كمالوندي بر صحت خبر بتن  ريزي در رآكتور اراك

سخنگوي سازمان انرژي هسته اي از باز شدن يك  به يك  گره هاي صنعت هسته اي گفت

   گزارش

19۰ نماينده مجلس در بيانيه اي خواس��تار تداوم اجراي قانون اقدام 
راهبردي براي لغو تحريم ها ش��دند و از صنعت هسته اي كشور براي 

غني سازي اورانيوم ۲۰ درصد قدرداني كردند. 
علي كريمي فيروزجايي، عضو هيئت رئيس��ه مجلس شوراي اسلامي 
در نشست علني ديروز مجلس ش��وراي اس��لامي، بيانيه 19۰ نفر از 
نمايندگان مجلس در حمايت از غني س��ازي ۲۰ درصدي اورانيوم از 

سوي سازمان انرژي اتمي ايران را قرائت كرد. 
در اين بيانيه آمده اس��ت: مجل��س انقلابي دوره يازده��م با تصويب 
قانون اقدام راهبردي براي لغو تحريم ها و صيانت از منافع ملت ايران 

بر حقانيت جمهوري اسلامي ايران در اس��تفاده از فناوري صلح آميز 
هس��ته اي و نيز لزوم رفع هم��ه تحريم هاي ظالمان��ه تأكيد نموده و 
از اين مس��ير ذره اي كوتاه نخواهد آمد. نماين��دگان ضمن حمايت و 
تشكر از اقدام مديران و كاركنان خدوم، انقلابي و ولايت پذير صنعت 
افتخارآميز هس��ته اي در غني س��ازي و توليد اورانيوم ۲۰درصدي، 
خواستار اجراي كامل و دقيق س��اير اقدامات قانوني ياد شده شدند. 
س��ازمان انرژي اتمي در روزهاي اخي��ر و براي اج��راي قانون اقدام 
راهبردي مجلس براي لغو تحريم ها غني سازي ۲۰درصدي اورانيوم 

را آغاز كرده است. 

قدرداني ۱۹۰ نماينده از سازمان انرژي اتمي
نمای  نزدیک


